

**From:** [Blue, Shayla FLNR:EX](#)  
**To:** [Blue, Shayla FLNR:EX](#)  
**Subject:** Caribou DUs 7, 8, and 9 - referral of assessments back to COSEWIC  
**Date:** March 8, 2022 3:21:28 PM

---

A question about the referral to COSEWIC for these caribou DU's was asked at the February 16 NE Roundtable meeting. An explanation for the referral is provided in the email below. As well, the key take away is COSEWIC assessed and recommended changes to the SARA listing for Central Group and Southern Group to be changed from Threatened to Endangered, and all DU7 herds to be Special Concern (implications for Northern Group, currently listed as Threatened) but that was not approved. The 3 SMC Groups remain listed as Threatened, and NMC remains listed as Special Concern.

Thanks,

Joelle

---

**From:** Caribou (ECCC)  
**Sent:** Tuesday, February 22, 2022 5:23 PM  
**To:** Caribou (ECCC) <[caribou@ec.gc.ca](mailto:caribou@ec.gc.ca)>  
**Subject:** Caribou DUs 7, 8, and 9 - referral of assessments back to COSEWIC / UD 7, 8 et 9 du caribou - renvoi des évaluations au COSEPAC

[French follows]

Hello;

We are taking this opportunity to let you know that the Government of Canada has referred the status assessments of the following species: **Caribou - Northern Mountain population**; **Caribou - Central Mountain population**; and **Caribou - Southern Mountain population** (together "mountain caribou") back to the Committee on the Status of Endangered Wildlife in Canada (COSEWIC) for further information or consideration.

In 2011, COSEWIC created twelve new Designatable Units (DUs) to support future status assessments and reassessments of caribou across Canada – please see this report for more details: "[Designatable Units for Caribou \(\*Rangifer tarandus\*\) in Canada](#)".

In October 2014, COSEWIC [assessed](#) the status of each of the three mountain caribou DUs in western Canada as follows:

- Caribou - Northern Mountain population (DU7) – special concern
- Caribou - Central Mountain population (DU8) – endangered
- Caribou - Southern Mountain population (DU9) – endangered

These assessments have been referred back to COSEWIC for further information or consideration due to three factors:

- uncertainties with the delineation of the three mountain caribou DUs in western Canada due to insufficient genetic information;
- the need for improved consideration of Indigenous knowledge with respect to the assignment of the DUs; and

- recent changes in population size of some affected herds.

Results of additional genetics research and opportunities to incorporate Indigenous knowledge will be made available for COSEWIC's consideration. The *Species at Risk Act* (SARA) states that COSEWIC must review the classification of each species at least once every 10 years, meaning the reassessment of these three DUs could occur in 2024.

The order that refers the assessments back to COSEWIC was included in the Canada Gazette Part II on February 16, 2022. The order, and an explanatory note that sets out the reasons for it in more detail, can be found [here](#) (starting on page 106 of the pdf) or [here](#) in HTML format.

Please note that the existing SARA listing status of Woodland Caribou, Southern Mountain population (which includes Northern, Central, and Southern Groups) as Threatened, and Woodland Caribou, Northern Mountain population as Special Concern, is unchanged as a result of this referral back to COSEWIC. The attached maps show the differences between the species listed under SARA and the DUs assessed by COSEWIC.

Thank you for your interest in this important and iconic species.

Sincerely,

Blair Hammond  
Director, Pacific Region  
Canadian Wildlife Service, Environment and Climate Change Canada

Vanessa Charlwood  
Director, Prairie Region  
Canadian Wildlife Service, Environment and Climate Change Canada

---

Bonjour;

Nous prenons cette opportunité pour vous laisser savoir que le Gouvernement du Canada a renvoyé les évaluations de la situation des espèces suivantes : **Caribou - Population des montagnes du Nord** ; **Caribou - Population des montagnes du Centre** ; et **Caribou - Population des montagnes du Sud** (ensemble « caribou des montagnes ») au Comité sur la situation des espèces en péril au Canada (COSEPAC) pour renseignements supplémentaires ou pour réexamen.

En 2011, COSEPAC a créé douze nouvelles unités désignables (UD) pour supporter les évaluations et réévaluations futures de la situation du caribou à travers le Canada – s'il vous plaît veuillez voir ce rapport pour de plus amples détails : [Unités désignables du caribou \(\*Rangifer tarandus\*\) au Canada](#)

En octobre 2014, COSEPAC a [évalué](#) la situation de chacune des trois UD du caribou des montagnes dans l'ouest du Canada comme suit :

- Caribou - Population des montagnes du Nord (UD7) – préoccupante
- Caribou - Population des montagnes du Centre (UD8) – en voie de disparition
- Caribou - Population des montagnes du Sud (UD9) – en voie de disparition

Ces évaluations ont été renvoyées au COSEPAC pour renseignements supplémentaires ou pour réexamen pour trois facteurs : des incertitudes envers les délimitations des trois UD du caribou des montagnes dans l'ouest du Canada dues à des informations génétiques insuffisantes; la considération des connaissances autochtones par rapport à l'attribution des UD; et des changements récents dans le niveau de population de certaines hardes affectées. Des résultats de recherche génétique additionnels ainsi que des opportunités pour inclure des connaissances autochtones seront mises disponibles pour considération par COSEPAC. La *Loi sur les espèces en péril* (LEP) indique que COSEPAC doit réexaminer la classification de chaque espèce au moins une fois par 10 ans, ce qui veut dire que la réévaluation de ces trois UD pourrait se faire en 2024.

Le décret qui renvoie les évaluations au COSEPAC a été ajouté dans la Partie II de la Gazette du Canada le 16 février 2022. Le décret, ainsi qu'une déclaration énonçant les motifs du renvoi en plus de détails, peuvent être trouvés [ici](#) (à partir de la page 106 du pdf) ou [ici](#) en format HTML.

Veuillez s'il vous plaît noter que la situation d'inscription existante pour le Caribou des bois, Population des montagnes du Sud (qui inclus les groupes du nord, du centre, et du sud) sous la LEP comme étant menacée, ainsi que celle pour le Caribou des bois, Population des montagnes du Nord comme étant préoccupante, est inchangée en conséquence de ce renvoi au COSEPAC. Les cartes ci-jointes montrent la différence entre l'espèce inscrite sous la LEP et les UD évalués par COSEPAC.

Merci de votre intérêt pour cette espèce importante et iconique.

Sincèrement,

Blair Hammond  
Directeur, Région du Pacifique  
Service Canadien de la faune, Environnement et Changement climatique Canada

Vanessa Charlwood  
Directrice, Région des Prairies  
Service Canadien de la faune, Environnement et Changement climatique Canada